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تکذیب دستگیری کارکنان شهرداری
دستگیری کارکنان شــهرداری تهران در پی حمله 
هک شــدن ســامانه های شــهرداری صحت ندارد. 
دیروز مهدی چمران، رئیس شــورای اسلامی شهر 
تهران پیش از آغاز جلســه شــورای شهر در ارتباط 
با هک شــدن تعدادی از ســامانه های شــهرداری 
توضیحاتــی ارائه کرد. چمران با بیان اینکه حمله به 
سامانه های شهرداری در وسعت وسیعی انجام شده 
که با هک شــدن دیگر حملات سایبری مثل هک 
شدن پمپ بنزین ها قابل مقایسه نیست گفت: سامانه 
شــهرداری با وجود بیش از 50هزار کاربر به بسیاری 
از وزارتخانه ها وصل است و حمله گسترده ای صورت 
گرفت که دوستان ما موفق به حل این مشکل شدند. 
چمران این مطلب را هم اضافه کرد که این سیستم 
گسترده را نمی توان به صورت یکجا راه انداخت، بلکه 
این کار باید به صورت تدریجی انجام شود. او در ادامه 
از پیدا شــدن راه نفوذ به سامانه ها خبر داد و گفت: 
دوســتان ما راه های نفوذ را پیدا کردند؛ سازمان فاوا 
اعلام کرد که می تواند مشکل را تا روز شنبه حل کند. 
چمران همچنین با ابراز تأســف از راه اندازی نشدن 
ســامانه ها گفت: همه سوابق شــهروندان موجود و 
آسیبی به آن ها وارد نشده است. او با بیان اینکه هنوز 
نمی توانــم بگویم دفاتر خدمات الکترونیک به صورت 
کلی راه اندازی شــده یا خیر، عنــوان کرد: اطلاعات 
مــردم، ســوابق و پول های آن ها موجود اســت و از 
این ســامانه ها بک آپ های نواری وجود دارد. رئیس 
شورای شهر تهران درباره اخباری مبنی بر دستگیری 
جاســوس در شهرداری تهران هم گفت که نمی دانم 
کسی دستگیر شده است با خیر، این گونه صحبت ها 

مستند نیستند.

تعداد مبتلایان جدید کرونا دوباره 
سه رقمی شد

وزارت بهداشت از شناسایی 160بیمار جدید مبتلابه 
کووید19 در کشــور خبر داد. در اطلاعیه دیروز این 
وزارتخانه آمده: 160بیمار جدید مبتلا به کووید19 
در کشور شناســایی و ۲۳نفر از آن ها بستری شدند. 
مجموع بیمــاران کووید19 در کشــور به ۷میلیون 
و ۲۳۳ هــزار و 6۸۸نفر رســید. یــک بیمار مبتلا 
به کووید19 در کشــور جان خود را از دســت داد و 
مجمــوع جان باختگان این بیماری، بــه 1۴1هزار و 
۳50نفر رسید. تا کنون ۷میلیون 5۸هزار و 9۷۲نفر 
از بیماران، بهبودیافته و یا از بیمارســتان ها ترخیص 
شــده اند. ۳۷۲نفر از بیماران مبتــلا به کووید19 در 
بخش هــای مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت 

مراقبت قرار دارند.

»فرزندآوری« در جذب اعضای 
هیات علمی به امتیاز تبدیل شد

هیات عالی جذب شورای عالی انقلاب فرهنگی امتیاز 
فرزند در جذب اعضای هیات علمی را بر اساس ابلاغیه 
جمعیتی رئیس جمهور مصوب کرد. هیات عالی جذب 
اعضای هیأت علمی دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و 
پژوهشی شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوب کرد که 
در بررسی صلاحیت عمومی متقاضیان عضویت هیأت 
علمی دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی، در ازای تأهل 
پنج امتیاز و در صورت داشتن هر فرزند سه امتیاز به 
امتیازات صلاحیت عمومی افزوده شود. بر اساس این 
مصوبه در صورت تساوی امتیازات طبق فرم بررسی 

صلاحیت عمومی، اولویت با فرد متأهل است.

واکنش نماینده به خبر شلیک مأمور
 گشت ارشاد:

 مات و مبهوتم
نماینده مرودشــت در مجلس به خبر شلیک مأمور 
گشــت ارشاد به قهرمان بوکس ســابق تیم ملی در 
توییتی واکنش نشــان داد. جلال رشیدی کوچی در 
توییتی نوشت:  از خواندن این توییت مات و مبهوتم! 
او افــزود: از جزییات اطلاع دقیق ندارم؛ اما به صورت 
جــدی و ویژه پیگیر موضوع خواهم شــد. امیدوارم 
چنین اتفاق هولناکی صحت نداشــته باشد. »ماریا 
عارفی و همسرش رضا مرادخانی به همراه دخترشان، 
روز هشــتم اردیبهشــت 1۴01 در پارک پردیسان 
تهران به قصد ورزش کردن در حال قدم زدن بودند که 
ورود گشت ارشاد، تذکر بابت حجاب و درگیری های 
پس ازآن بین این خانواده و مأموران گشت ارشاد، به 

شلیک گلوله ختم می شود.«

دیوان عالی کشور: نقض رأی 
محکومیت اکبر طبری صحت ندارد

دیــوان عالی کشــور ضمن تکذیب خبر منتشــره 
در خصــوص نقض حکم محکومیــت اکبر طبری، 
اطلاعیه ای در این خصوص صادر کرد. در این اطلاعیه 
آمده است: نخست اینکه، نقض رأی محکومیت اکبر 
طبری صحت ندارد بلکه دیوان عالی کشور در ارتباط 
با درخواســت نامبرده مبنی بر تجویز اعاده دادرسی 
تنها در دو مــورد از عناوین اتهامی )جعل ســند و 
سردستگی شــبکه ارتشــاء( با توجه به مستندات 
ارائه شــده بدون اینکه رأی دادگاه نقض شود، اجازه 

رسیدگی مجدد را داده است. 
بدیهی اســت دادگاه بعدی پس از رسیدگی مطابق 
ماده۴۸0 قانون آئین دادرســی کیفری درصورتی که 
اعاده دادرســی را وارد تشــخیص دهد، می تواند آن 
بخش که مورد اعاده قرارگرفته را نقض و رأی جدید 
صــادر نماید. لازم به ذکر اســت که طبق ماده۴۷۴ 
قانون مذکور اعاده دادرســی نســبت به رأی قطعی 
پس از حدوث واقعه جدید و یا ارائه مستندات جدید 
صورت می گیرد که پرونده در همین راســتا مطرح و 

منتهی به تصمیم مزبور شده است.

خبر

جزییات گزارش رسمی درباره سانحه 
قطار مشهد – یزد

گزارش کمیسیون عالی سوانح راه آهن درباره سانحه 
قطار مسافری مشهد – یزد منتشر شد که بر اساس 
آن دو عامل مهم در وقوع این سانحه از جمله انسداد 
مسیر حرکت قطار مسافری توسط بیل مکانیکی و 
تخطی از سرعت تعیین شده از سوی لوکوموتیوران 
مؤثر بــوده اســت. در این گــزارش آمده اســت: 
»کمیسیون عالی سوانح راه آهن ضمن عرض تسلیت 
بــه خانواده های داغ دیده و ابــراز همدردی با آنان و 
آرزوی سلامتی برای مصدومان سانحه قطار مسافری 
مشــهد - یزد تاریخ 1۸خرداد 1۴01، اعلام می دارد 
این کمیسیون از لحظه وقوع سانحه تاکنون، ضمن 
حضور در محل ســانحه، نسبت به بررسی شواهد و 
قرائن میدانی و مستندات مربوطه از جمله مکالمات 
ضبط شده مأمورین، وقایع ثبت شده در سیستم های 
علائــم الکتریکی، رکوردهای ثبت داده در لکوموتیو 
و ایستگاه ها و همچنین تحقیق از مأمورین ذی ربط 
اقدام کرده اســت. پس از برگزاری جلسات، ضمن 
مداقه و اعمال حساســیت بایسته در علل و عوامل 
وقوع سانحه، گزارش اولیه سانحه خروج از خط قطار 
مســافری در بلاک عباس آباد - زیرو را به شرح ذیل 

منتشر می نماید:
به منظور عملیات بهســازی و تعویــض تراورس در 
بلاک عباس آباد - ریزو )خط گرم( با توجه به شرایط 
ترافیکی و آب وهوای گرم منطقه، برنامه ریزی گردید، 
انجام عملیات در طول شــب از ساعت ۲۴ الی پنج 
صبح مطابق دستورالعمل های مربوطه توسط شرکت 
نگهداری خط و از محل قرارداد نگهداری خط انجام 
گیرد. مقررشــده بود به منظور تسهیل در امور سیر 
و حرکت قطارها، عملیــات قبول و اعزام قطارها در 
ایســتگاه های عباس آباد و ریزو با استقرار متصدی 
ترافیــک و به صورت محلی انجام گــردد و یک نفر 
متصدی ترافیک نیز برای دایر کردن ایستگاه موقت 
در محل عملیات بهسازی مســتقر شود. از ساعت 
00:00 تاریخ 1۸خرداد 1۴01 عملیات بهسازی خط 
با تلفن گرام شــماره 151 و 15۲ سرپرست کارگاه 
خط با قید تقلیل ســرعت ۳0کیلومتر بر ســاعت 
برای بلاک عباس آباد - ریزو و قید تقلیل ســرعت 
15کیلومتر بر ساعت در محدوده عملیات و عبور از 
محل تقلیل سرعت با علامت مأمور خط انجام شده 
است و ایستگاه موقت در کیلومتر ۴50+۲۴۴ توسط 
متصدی ترافیک دایر گردیده و مراتب تلفن گرامی به 
کنترل و ایستگاه های طرفین مخابره گردیده است. 
قطار مسافری 6۸11 مشهد - یزد که در ساعت 19 
و ۲0دقیقه تاریخ 1۷خرداد 1۴01 از مشهد حرکت 
نموده بود در ســاعت ۳ و ۲5دقیقه تاریخ 1۸خرداد 
1۴01 بــه ایســتگاه طبس وارد و مطابــق برنامه، 
مأمورین راهبر و رئیس قطار تعویض و قطار با دریافت 
حکم احتیاط در ساعت ۳ و ۳5دقیقه به مقصد یزد 
حرکت می نماید. در ساعت ۴ و ۲5دقیقه سرپرست 
کارگاه بهسازی خاتمه عملیات بهسازی را تلفنگراماً 
به کنترل و ایســتگاه عباس آباد از طریق ایســتگاه 
ریزو اعلام و با برچیده شــدن ایستگاه موقت، بلاک 
فوق جهت تردد وســایط نقلیه ریلی آزاد می گردد.  
در ســاعت ۴ و ۳0دقیقه اولین وسیله نقلیه ریلی با 
کد ۲09 )لکوموتیو منفرد شــماره 169( از ایستگاه 
عباس آباد با سیستم علائم الکتریکی به ایستگاه ریزو 
اعزام می شود.  پس از ورود لکوموتیو 169 به ایستگاه 
ریزو، در ساعت 5 و 5دقیقه قطار مسافری مشهد - 
یزد با اتمام فریضه نماز صبح در ایستگاه عباس آباد و 
اعلام آمادگی رئیس قطار با سیستم علائم الکتریکی 
به سمت ایســتگاه ریزو اعزام می گردد. هنگام سیر 
قطار مسافری در بلاک عباس آباد - ریزو، سرپرست 
عملیات خط در محل بهسازی بدون انجام هرگونه 
هماهنگی قبلی با کنترل و ایســتگاه های طرفین و 
به منظور انجام تعمیرات بیل مکانیکی )جای گذاری 
زنجیر چرخ( دســتور قــرار دادن بوم بیل مکانیکی 
در داخــل خط را به راننده بیل مکانیکی داده و بوم 
بیل مکانیکی علی رغم اشغالی بلاک و نزدیک شدن 
مســافری، در داخل خط قرار می گیرد که در حین 
انجام تعمیرات بیل، قطار مسافری به منطقه تقلیل 
سرعت 15کیلومتر بر ســاعت که در حکم احتیاط 
صادره توســط ایستگاه تشکیلاتی طبس، ثبت و به 
رؤیت و امضای رئیس قطار و لوکوموتیوران رســیده 
است نزدیک می شــود، ضمناً محل مربوطه نیز به 
تابلوهای هشداری )۳0 و 15( مطابق مقررات عمومی 
ســیر و حرکت تجهیز بوده است. با عبور از قوس و 
ترانشه محل تقلیل سرعت )شعاع قوس ۲000متر( 
و مشاهده بیل مکانیکی در داخل خط، لوکوموتیوران 
اقدام به نواختن ســوت اخطار ممتد و ترمز ســریع 
می نمایــد، لیکن به لحــاظ نزدیک بــودن فاصله، 
قسمت فوقانی لکوموتیو با بوم بیل مکانیکی که در 
حــال چرخش برای خارج شــدن از روی خط بوده 
است، برخورد و منجر به واژگون شدن بیل مکانیکی 
گردیده و با ســالن های قطــار برخورد می نماید که 
به دلیل ســرعت غیرمجاز قطار و ناپایدار بودن خط 
در محل، ســالن های دوم و سوم و چهارم واژگون و 
ســالن های 5 الی ۸ نیز از خط خارج و قطار پس از 
طی مسافت حدود ۲۲0 متر از محل برخورد متوقف 
می گردد. بر اساس بررسی های انجام گرفته تاکنون، 
دو علت مهم در وقوع این ســانحه، انســداد مسیر 
حرکت قطار مسافری توسط بیل مکانیکی )پس از 
اتمام عملیات و اعلام آزادسازی مسیر تردد قطار از 
سوی سرپرست عملیات بهسازی( و همچنین تخطی 
از سرعت مقرره و تعیین شده مطابق حکم احتیاط 

می باشد.
ضمناً شناسایی سایر علل و عوامل مؤثر در وقوع این 
سانحه در دست بررســی بوده که پس از تحقیقات 

بیشتر، نتایج متعاقباً به استحضار خواهد رسید.«

گزارش

همدلی|  تقریباً هر دو ســه روز یک بار، یک 
آتش ســوزی یا انفجار خودرو داریم. ســردار 
کمــال هادیانفر، رئیس پلیــس راهور دیروز 
نسبت به اظهارات عجیب مصطفی میرسلیم 
نماینده تهران در مجلس واکنش نشان داد و 
از نمایندگان مجلس و مســئولان خواست به 

منافع ملی و امنیت مردم فکر کنند.
 میرسلیم در جایگاه های اشتباه

بیشترین شهرت مصطفی میرسلیم در جامعه 
پیــش از ورود او به عرصه انتخابات ریاســت 
جمهوری ســال 96، چهار سال وزارت ارشاد 
دولت سازندگی بود؛ وزارتی که به گمان اهالی 
فرهنگ نه سازنده بود و نه فرهنگی. میرسلیم 
تا زمان وزارت ارشاد فقط یک کتاب آن هم با 
عنوان »احتراق موتورهای درون سوز« منتشر 
کرده بود و همان طور که از عنوانش پیداست 
هیچ ارتباطی با مقوله اداره فرهنگ ندارد؛ اما 
میرسلیم علاوه بر سمت های سیاسی سال ها 
در صنعت خودروســازی نیز فعالیت داشته 
است و این روزها که صدای اعتراض منتقدان 
به عملکرد خودروسازی ها بلند شده، منتقدان 
او را از عوامل وضعیت امروز صنعت خودرو در 
ایران می داننــد. در ماه های اخیر که انتقادات 
از عملکرد خودروسازان داخلی شدت گرفته 
است میرسلیم با اظهاراتش به دفاع از عملکرد 
این صنعت پرداختــه و همین موضوع باعث 
شده بیشــتر منتقدان این نماینده مجلس را 
بیشــتر در جبهه خودروسازان بدانند. »تولید 
خودروهای داخلی در طول چند سال گذشته، 
لج خودروســازان خارجی و واردکنندگان را 
درآورده اســت« و »انتقادات از خودروسازی 
برای بدبین کردن مردم است.« نمونه هایی از 

این اظهارات است.
 باز نشــدن ایربگ 100دستگاه خودرو 

چیزی نیست!
از دیگر اظهارات میرسلیم پاسخ به پلیس راهور 
درباره ایربگ خودروها بود. مســئولان پلیس 
راهنمایی و رانندگی در ماه های گذشــته به 
انتقاد از ایمنی پایین خودروهای داخلی مثل باز 
نشدن ایربگ آن ها در زمان تصادفات پرداخته 
بودند. این موضوع باعث شد میرسلیم به دفاع 
از خودروسازی ها برخیزد. میرسلیم می گوید: 
»افرادی که مدعی باز نشدن ایربگ خودروها 
هســتند، خودشان در این تصادفات مقصرند. 
پلیس راهنمایی و رانندگی در جاده مه آلود از 
عبور و مرور خودروها جلوگیری نمی کند و بعد 
مدعی باز نشدن ایربگ ها می شود.« او این ادعا 
را نیز مطرح کرده اســت که »به فرض اینکه 
ایربگ خودروها هم باز نشود، یک نقص فنی 

اســت که باید برطرف شود. باز نشدن ایربگ 
100خــودرو بین 900هزار خــودروی تولید 

شده، آماری ناچیز است.«
 مدافعین صنعت خودرو از آن سود و 

منفعت دارند
این اظهارات اما دیروز واکنش ســردار کمال 
هادیانفر، رئیس پلیس راهور را به دنبال داشت. 
او به خبرگزاری تسنیم گفت: »به نظر بنده این 
اظهارنظرها به این خاطر اســت که این افراد 
در بحث خودرو ســود و منفعــت دارند البته 
این شخص را نمی دانم اما تعداد زیادی از این 
اشخاص در موضوع خودرو، محل درآمد دارند 
یا کارخانه دار هستند.« رئیس پلیس راهور از 
نمایندگان مجلس و ســایر افرادی که در این 
حوزه صحبت می کنند، خواست، منافع ملی، 

ایمنی و امنیت مردم را در نظر بگیرند.
 هر دو ســه روز یک بار آتش سوزی یا 

انفجار خودرو داریم
او افزود: »ما به عنوان پلیس، همه روزه شــاهد 
تصادفات هستیم، تقریباً هر دو تا سه روز یک 
بار، یک آتش ســوزی یا انفجار خودرو داریم 
و واقعاً نمی پذیریــم که این تصاویر را هر روز 
در رســانه و تلویزیون پخش کنیم زیرا مردم 
نگران می شــوند اما این اتفاقات هر روزه روی 
می دهد.« هادیانفر بــا تأکید بر اینکه ایمنی 
نباید به صورت صوری و باید واقعی باشد، گفت: 
»ایمنــی و کیفیت باید به صــورت واقعی در 
تولیدات بالا برود هر چند که ما خودروی ملی 
نداریم، اگر کسی بگوید خودروی ملی داریم، 
حرف اشتباهی زده اســت و ما در کشور کار 
مونتاژ را انجام می دهیم.« رئیس پلیس راهور با 
اشاره به دسته بندی صنعت خودرو و اینکه در 
دنیا سه دسته در صنعت خودرو فعالیت دارند، 
متذکر شد: »یک دسته تولیدکننده، مبتکر و 

خلاق هستند، دسته دیگر مانند صنعت خودرو 
در چین، کپی کار بوده و کار شبیه ســازی را 
انجام می دهند و دســته ســوم نیز مونتاژکار 
بوده و قطعات را کنار هم مونتاژ می کنند که 
کشــور ما نیز در بخش سوم فعالیت دارد اما 
انتظار مقام معظم رهبری و ما این بود که در 
این سال ها تولیدکننده می شدیم، برای ما که 
توانایی تولید موشــک را داریم، واقعاً ساخت 
یک خودرو نســبت به یک موشــک، سخت 
نیســت.« او ادامه داد: »ما خودروهای ناایمن 
را بر اســاس تحلیل تصادفات، دســته بندی 
می کنیم. البته برخی می گویند چرا پلیس تازه 
درباره خودروهای ناایمن شــروع به اظهارنظر 
کرده اســت که مجدداً باید یادآور بشــوم که 
ما این موضوعات را از اواخر ســال 9۸ متذکر 
شدیم، چه کســی تولید پراید و پژو ۴05 را 
متوقف کرد؟ تمام مســتندات در این رابطه 
وجود دارد، آن زمان مدیرعامل وقت سایپا نزد 
من آمد و گفت که روزانه ۴00دســتگاه پراید 
تولید می کنند یعنی در واقع کارخانه با تولید 
پراید می چرخید که ما گفتیم باید تولید پراید 
متوقف شود که با پیگیری های صورت گرفته از 
دولت وقت، معاون اول، وزارت و وزیر صنعت، 

تولید پراید متوقف شد.«
 سه ورق لایه غیرایمن جای فولاد

هادیانفر با تأکید بر اینکه تمام تلاش ما تولید 
خودروی ملی اســت که به آن افتخار کنیم، 
اضافه کرد: »در وهله بعد به دنبال این هستیم 
که کیفیت و ایمنی خودروهایی که هم اکنون 
مونتاژ یا وارد می شــود، بالا برود، به طور مثال 
چرا از فولاد کم کربن اســتفاده نمی کنیم و از 
ورق ســه لایه غیرایمن استفاده می کنیم که 
خودرو در هر حالت تصادف چه با زاویه مناسب 
چه غیرمناسب، مچاله می شود و سرنشینان در 

آن گرفتار می شوند.«
رئیس پلیس راهور در ادامه به توجیه میرسلیم 
درباره باز نشدن 100ایربگ از میان 900هزار 
خودروی تولید شــده پرداخت و ناچیز بودن 
ایــن رقم از ســوی وی را نیز ناشــی از عدم 
اطلاعات کافی دانســت و گفــت: »فقط در 
یک پارکینگ تصادفات، 10۷دستگاه خودرو 
وجود داشت، از میان این 10۷دستگاه خودرو 
که تماماً از زاویه جلو یعنی از زاویه مناســب 
تصادف کردند، ایربگ 9۷دســتگاه خودرو باز 
نشــد، یعنی حدود 90درصد ایربگ ها عمل 
نمی کند و ما مســتندات بررسی کارشناسی 
فنی این خودروها را به نمایندگان مجلس ارائه 
کردیم.« این مقام انتظامی ادامه داد: »ایربگ 
راننده در تمام دنیا تابع دستی کردن و قفلی 
نیست و ایربگ راننده در تمام دنیا در صورت 
تصادف باید باز شود اما در برخی از خودروها 
این امکان وجود دارد که ایربگ سرنشین کنار 
راننده باز یا قفل باشد.« او یادآور شد: »زمانی 
فردی گفت که تســت کِــرش باید به صورت 
نرم افزاری درست شــود البته این رؤیاست و 
شدنی نیست؛ تســت کرش باید واقعی باشد 
و خودرو از زاویه های مختلف در سوانح تست 
شود، من نیز در رسانه گفتم که اگر می خواهید 
بدانید که تست کرش عمل می کند یا خیر، به 
قبرستان خودروها بروید و وضعیت خودروهای 
تصادفی را ببینید که با زاویه های مختلف اعم 
از جلو یا عقب تصادف کــرده یا واژگون و له 
شدند.« هادیانفر با تأکید بر اینکه تمام حرف ما 
این است که کیفیت و ایمنی خودرو ارتقا یابد، 
گفت: »کیفیــت و ایمنی چه برای خودرویی 
که از خارج وارد می شــود و چه خودرویی که 
مونتاژ داخل اســت، باید ارتقاء پیدا کند.« در 
این میان آنچه وضعیت میرســلیم را جالب 
می کند این اســت که چهره ای سیاســی که 
اگرچه قرار بود توســط بنی صدر نخست وزیر 
ایران شــود، با یک کتاب فنی شده بود وزیر 
ارشاد جمهوری اســلامی، چگونه طی بیش 
از دو دهــه غیبت از فضای سیاســی، ناگهان 
در قامت یک مدافع سرســخت شرکت های 
خودروســازی ظاهر می شــود و این وجه از 
عملکرد او بیشتر از شخصیت سیاسی اش- که 
به تازگی در قامت نماینده مجلس پیداکرده- 
پررنگ می شود؟ سؤالی که البته افکار عمومی 
پاسخش را با اعلام عضویت میرسلیم در هیات 
مدیره بسیاری از شرکت های وابسته به صنعت 
خودروی از جمله مرکز تحقیقات موتور )که 
متعلق به خود اوســت( از سوی رسانه ها پیدا 

کردند.

انتقاد رئیس پلیس راهور به دفاعیات میرسلیم

ادامه جدال برسر کیفیت خودروی داخلی

همدلی|  ستاره لطفی- طرح انتقال آب دریای خزر به سمنان 
که نگرانی های زیست محیطی زیادی ایجاد کرده بود، بالاخره در 
دولت ابراهیم رئیسی منتفی شد تا دغدغه مندان محیط زیست 
نفس راحتی بکشند. دو روز پیش رئیس سازمان محیط زیست 
در یک نشســت خبری به مناسبت روز محیط زیست و رسانه، 
خط بطلان بر این طرح غیرکارشناسی کشید و اعلام کرد دیگر 
قرار نیست خزر را به سمنان ببرند.  علی سلاجقه گفت: »انتقال 
آب دریاي خزر به سمنان فعلاً خبري نیست و منتفي شده ، هیچ 
اتفاقي هم در این زمینه نیفتاده اســت.« وی بعد از اعلام خبر 
منتفی شدن انتقال آب خزر به سمنان، درباره انتقال آب دریای 
عمان به سیســتان و بلوچستان نیز گفت: در مجموع اگر قرار 
است انتقال بین حوضه ای صورت گیرد باید بر اساس مجوزهای 
محیط زیستی باشد، همچنین حقابه محیط زیستی در مبدأ و 
مسیر تأمین شود. مسئله آب در کشور یکی از دغدغه های اصلی 

دولت است.
لازم به یادآوری اســت در طرح انتقال آب خزر به سمنان قرار 
بود خط لوله اي به متراژ 160کیلومتر دوطرفه، دریا را به کویر 
ببرد. آنچه در این طرح پیش بینی شــده بود، خط لوله به طول 
160کیلومتر از سواحل دریاي خزر در مجاورت نیروگاه نکا آغاز 
و پس از عبور از شالیزارها و مناطق جنگلي در استان مازندران 
وارد منطقه خطیرکوه در استان سمنان شود، خطوط لوله در 
نهایت با عبور از تونل چشــمه روزبه در حوالي شهر شهمیرزاد 
به دو شاخه تبدیل خواهد شد، قرار بود یک خط لوله به سمت 
دامغان و شــاهرود به طول 1۷۲کیلومتر و دیگري به ســمت 
سمنان به طول 1۳۲کیلومتر کشیده شود. این طرح از ابتدای 
مطرح شــدن مخالفان خیلی زیادی داشت، آن ها گفتند این 
طرح به ضرر مردم و مخرب محیط زیســت است و این انتقال 
آب نه تنها باعث سیرآب شدن سمنان نمی شود بلکه خزر را نیز 

خشک می کند.
 نگاهی به طرح انتقال آب خزر به سمنان

بحث انتقال آب خزر به سمنان به صورت جدی برای نخستین بار 
در روزهای پایانی دولت اصلاحات مطرح شد، مطالعات مرتبط با 
طرح انتقال آب خزر به سمنان در کارگروه »بررسی تأمین آب 
استان سمنان« در تاریخ هشتم تیرماه 1۳۸۴ با حضور معاون 
اول رئیس جمهــور وقت یعنی محمدرضــا عارف و حبیب الله 
بی طرف، وزیــر وقت نیرو، به تصویب رســید. این طرح اما تا 
مدت ها معلق ماند تا این که در پی مصوبه هیات دولت در سفر 
استانی ســمنان در چهاردهم دی 1۳۸9 و در دولت محمود 
احمدی نژاد بــه وزارت نیرو و ســرانجام در تاریخ ۳0خردادماه 
1۳91 به شــرکت »توسعه منابع آب و نیروی ایران« به عنوان 
مجری ابلاغ شــد. در دولت حسن روحانی، وزارت نیرو پیگیر 
نظر کارشناسی محیط زیستی ها بود و بالاخره روحانی آذرماه 

9۷ در ســفر به سمنان خبر داد کارشناسی ها به اتمام رسیده، 
مشــکلات حل شــده و دولت آمادگی دارد اگر سرمایه گذاری 
بخواهد وارد کار شــود، امکانات لازم را در اختیار بگذارد. این 
سخنرانی روحانی، با واکنش های زیادی از سوی منتقدان مواجه 
شد و حتی معاون وقت محیط زیست،  پروین فرشچی، با انتقال 
بین حوضه به دلیل تبعات اقتصادی و محیط زیستی آن مخالفت 
صریح کرد. بعد از انتقاد صریح فرشــچی، ناگهان او از معاونت 
سازمان محیط زیست برداشته شد. وی مدتی بعد از سوی دولت 
به سمت سفیر ایران در فنلاند گماشته شد که اصلاً با سوابق 
و تخصص وی همخوانی نداشت. اگرچه پست جدید فرشچی 
برکناری او را از معاونت سازمان محیط زیست توجیه می کرد، اما 
بسیاری همان زمان گفتند برکناری فرشچی به مخالفت وی در 
مورد انتقال آب خزر به سمنان ربط پیدا می کند، آن ها خواستند 

مخالفان را کنار بزنند که بتوانند طرح را اجرا کنند.
 مخالفان طرح انتقال آب خزر به سمنان

 مخالفت با طرح انتقال آب به معاونت ســازمان محیط زیست 
محدود نشد، علاوه بر کارشناسان و دغدغه مندان محیط زیست، 

نمایندگان مجلس نیز علم مخالفت با این طرح را بلند کردند.
سال 9۸ حدود ۴0نماینده مجلس شورای اسلامی در نامه ای 
خطاب به حسن روحانی، رئیس جمهوری وقت، مخالفت خود 
با طرح انتقال آب خزر به کویر مرکزی و اســتان سمنان اعلام 
کردند. این طرح حتی باعث تنش در مجلس شد و برای لحظاتی 
نظم جلسه پارلمان ایران را نیز به هم زد. نمایندگان مخالف این 
طرح در نامه خود که متن آن روز دوشــنبه ۲۲مهر )1۳9۸( 
توسط خبرگزاری فارس منتشر شد، با ابراز شگفتی از این طرح 
نوشــته بودند: »چرا با وجود مخالفت های مرکز پژوهش های 
مجلس، مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان مازندران، متخصصان 
حوزه های مختلف و نمایندگان اســتان های شمالی با اجرای 
طرح انتقال آب دریای خزر به کویر مرکزی و اســتان سمنان، 
بــاز هم دولت محترم همچنان بر اجرای این طرح پافشــاری 
می کند.« نمایندگان مجلس به ویژه نمایندگان شهرهای شمالی 
از پا ننشســتند و در مخالفت با طرح بــردن آب خزر به کویر 
مرکزی ایران، به رئیس قوه قضاییه نیز نامه نوشتند و اعتراض 
خود را نسبت به این طرح بیان کردند. موضوع انتقال آب خزر 
به سمنان با وجود مخالفت های بیشمار به آن، آن قدر از سوی 
دولت احمدی نژاد و به ویژه دولت روحانی جدی گرفته شد که 
برخی این طرح را به احتمال پایتخت شدن سمنان گره زدند و 
گفتند انتقال آب برای مردم و صنایع بهانه است و علت اصلی 

نامزدی سمنان برای پایتخت شدن پس از تهران است.
 موافقان طرح

البتــه این طــرح موافقانــی هم داشــت. بیشــتر موافقان 

این طــرح از مدیــران ارشد اســتان ســمنان و نمایندگان 
شــهرهای دامغان، مهدی شهر و ســمنان و سرخه بودند. در 
گفته ها و مصاحبه هــای موافقان طرح چنــد هزارمیلیاردی 
انتقال آب خزر به ســمنان، معمولاً حرف و سخن و استدلالی 
نبود که ازنظر منطق علمی قابل قبول باشــد. کشمکش بر سر 
انتقال آب بین موافقان و مخالفان ادامه داشــت تا پارسال در 
روز 1۸خرداد عیسی کلانتری رئیس وقت سازمان محیط زیست 
آب پاکی را بر روی دست همگان ریخت و گفت بعد از 10سال 
مجوز انتقال آب خزر به ســمنان صادرشــده است. وی گفت: 
»روند پروژه عظیم انتقال آب دریای خزر به اســتان ســمنان 
طی یک فرآیند رفت و برگشتی 10ساله و بر اساس یک سری 
ضوابط محیط زیستی سخت گیرانه، موفق به اخذ مجوزهای لازم 
از ســوی سازمان حفاظت محیط زیست شد. این مجوز توسط 
معاونت محیط زیســت انسانی و بعد از تصویب گزارش ارزیابی 
زیســت محیطی به وزارت نیرو ابلاغ شد. به گفته وی، با ابلاغ 
مجوز زیست محیطی به وزارت نیرو، این وزارتخانه باید نسبت 
به انتخاب سرمایه گذار واجد شرایط به منظور آغاز پروژه اجرایی 
انتقال آب دریای خزر به استان سمنان اقدام کند. بعد از سخنان 
کلانتری و به دنبال عزم دولت روحانی برای انتقال آب دریای 
خزر به سمنان، ایرج حیدریان، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
استان سمنان در مهرماه سال گذشته در مورد میزان پیشرفت 
این پروژه گفت: طرح انتقال آب دریای خزر به فلات مرکزی، 
پس از فراخوان ســرمایه گذار، اکنون در مرحله ارزیابی کیفی 

قرار دارد.
 طرح انتقال آب خزر به سمنان منتفی شد

با اعلام تصویب طرح پروژه انتقال آب خزر به سمنان و تلاش 
برای اجرایی شدن آن، دور جدیدی از مخالفت ها به این پروژه 

آغاز شد و کارزارهای مختلفی در مخالفت با آن شکل گرفت.
به رغم مخالفت ها، اما طرح انتقال آب خزر به سمنان در دولت 
رئیسی نیز موافقانی داشت. رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی 
آبان پارسال در این زمینه گفته بود: طرح انتقال آب دریای خزر 
به اســتان سمنان می تواند چالش کم آبی را در مناطق کویری 

کشور رفع کند و ازاین رو، در دولت مطرح می شود.
تنها چند روز بعدازاین اظهارنظــر، 1۲۷نماینده ادوار و فعلی 
اســتان های شــمالی ایران در مجلس شــورای اســلامی به 
رئیس جمهور در ارتباط با اظهارنظر غیر مرتبط رستم قاسمی 
وزیر راه و شهرســازی درباره انتقال آب دریای خزر به اســتان 
ســمنان نامه نوشــتند و اعتراض خود را بیان کردند. بالاخره 
بعد از کشــمکش های طولانی دو روز پیــش طرح انتقال آب 
خزر به ســمنان، در دولت رئیسی منتفی شد تا دغدغه مندان 
محیط زیست ضمن این که احساس موفقیت و پیروزی کنند به 

اقدامات محیط زیستی این دولت نیز امیدوار شوند.

آب خزر به سمنان نمی رود

فعلًا یک دغدغه حافظان محیط زیست برطرف شد


